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  زمزمه های افزایش 
2سهم مالیات در لایحه بودجه

 پنبه همچنان در 
ها مهری وخم بی پیچ

2
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش 
آخرین وضعیت راه اندازی بورس بین الملل 

را تشریح کرد
مهدی کشاورز در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به صدور راه اندازی بورس بین الملل 
در مناطق آزاد، اظهار کرد: مجوز راه اندازی 
بورس بین الملل در شهریور ماه صادر شد و 
کارهای ابتدایی آن نیز در حال انجام است 
که جزئیات آن زمانی که عملیاتی تر شــد 

اعلام خواهد شد
وی ادامه داد: در این راســتا مذاکرات با 
کشــورهای مختلف در حال انجام بوده و  

پیش تفاهم های اولیه صورت گرفته است
بر اســاس این گزارش، اواسط مهرماه 
۱۳۹۸ بود که علی صحرایی - مدیرعامل 
سابق شرکت بورس اوراق بهادار تهران - از 
مذاکره با ۱۶ بورس دنیا برای شناســاندن 
بورس تهران خبــر داده بــود. البته این 
موضوع چندان که باید پیگیری نشــد و 
تقریبا مســئولان حول محور آن وعده ای 
ندادند تا این که حدود یکسال بعد یعنی در 
سال۱۳۹۹ مدیرعامل منطقه آزاد کیش 
اعلام کرد که مقدمات بــورس بین الملل 
در حال انجام اســت و تا پایان سال ۱۳۹۹ 
راه اندازی می شود. با این حال چندی بعد 
از آن صحرایی به ایســنا اعلام کرد که این 
طرح، طرحی اســت که باید متناسب با 

شرایط بین المللی تصمیم گیری شود
به گفته وی، بورس بین الملل قرار بود 
در جزیره کیش راه اندازی شود که بورس 
تهران هم در آن سهامدار است، اما این طرح 
با توجه به شرایط کشور متوقف شده است.

صحرایی تاکیــد کرده بود کــه راه اندازی 
بورس بین الملل مشــمول تحریم بوده و 
محدودیت های تحریمی ســر راه آن قرار 

دارد
این موضوع مسکوت ماند تا اینکه چندی 
پیش، مجید عشقی، رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار اعلام کرد که راه اندازی بورس 
بین الملل در مناطق آزاد از ســوی شورای 
عالی بورس مجوز آن صادر شده و این بورس 
با ســرمایه ارزی در مناطق آزاد تاسیس 
می شود و تمامی معاملات آن ارزی خواهد 
بود. بورس بین الملل مناطق آزاد پنجمین 
بورس کشور است که با هدف تامین مالی 
ارزی پروژه های صنعتی و عمرانی با سرمایه 
اولیه ۳۰ میلیــون یــورو در مناطق آزاد 

راه اندازی می شود

درپی اعلام بانک مرکزی در خصــوص فروش ارز در 
شــعب منتخب چهار بانک  دولتی، گزارش های میدانی 
از شعب تعیین شده نشان می دهد که فروش ارز در این 
شعب شروع شده و هر کدام ســاز و کار مربوط به خود را 

دارند
همزمان با افزایش  قیمت ارز در بــازار، بانک مرکزی 
اقداماتی برای کنترل نــرخ دلار درنظر گرفت که فراهم 
شــدن امکان فروش ارز در چهار بانــک ملت، صادرات، 

تجارت و ملی نیز یکی از این اقدامات بود
در این زمینــه، بانک مرکــزی هفته قبــل از ابلاغ 
بخشنامه فروش ارز سرفصل سایر در این چهار بانک خبر 
داد و اعلام کرد که فروش ارز )اســکناس( به متقاضیان، 
حداکثر به مبلغ ۲۰۰۰ یورو یا معادل آن به دلار و به نرخ 
اعلامی توسط اداره صادرات این بانک خواهد بود. بر این 
اساس، فروش ارز از ۱۵ آبان تا اطلاع ثانوی با ارائه کارت 

ملی متقاضی در بانک ها امکان پذیر است

آخرین وضعیت راه اندازی 
بورس بین الملل
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 زمزمه های افزایش سهم 
مالیات در لایحه بودجه

تمرکز تامیــن منابع در لایحــه بودجه 
امســال از فروش اوراق برداشــته شده و به 
ســمت مالیات و کــمی نفت رفتــه بود؛ به 
طوریکه دولت منابع حاصــل از مالیات را به 
۵۲۶ هزار میلیارد تومــان افزایش داده بود 
که نســبت به بودجه ۱۴۰۰ افزایشی ۶۱.۸ 
درصدی داشت. روندی که مستندات از ادامه 
آن حکایت دارند و طبق قول روز گذشته وزیر 
اقتصاد به مجلسی ها، قرار است اقتصاد کشور 
تا پایان فعالیت دولت سیزدهم، وارد فصلی 
جدیــد از دوران مالیات ســتانی و رهایی از 

بودجه مبتنی بر نفت شود
مقایســه درآمدهای مالیــاتی دولت در 
سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ نشان می دهد که 
در لایحه بودجه امسال، درآمدهای مالیاتی 
از ۳۲۵ هــزار میلیارد تومان بــه ۵۲۶ هزار 
میلیارد تومان رسید که در این میان ســهم 
مالیات اشــخاص حقوقی در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۱ معادل ۱۳۳ هزار و ۶۲۷ میلیارد 
تومان است که در مقایسه با رقم بودجه سال 
۱۴۰۰ )۵۹ هزار و ۲۱۰ میلیارد تومان( بیش 
از دو برابر افزایش داشــت. همچنین سهم 
مالیات بــر درآمدها در لایحه بودجه ســال 
جاری نیز ۸۴ هزار و ۲۱۰ میلیارد تومان بود 
که در مقایسه با رقم ۵۴ هزار و ۲۴۶ میلیارد 
تومــان در بودجه ســال ۱۴۰۰ معادل ۵۵ 

درصد زیاد شده  است
علاوه بر این، میــزان مالیات بر ثروت ۲۷ 
هزار و ۵۱۷ میلیــارد تومان در لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۱ پیش بینی شده است که نسبت 
به ســهم ۳۴ هزار و ۲۳۲ میلیارد تومان این 
مالیات در بودجه ســال ۱۴۰۰، تقریبا ۲۶ 
درصد کاهش داشت. رقم مالیات واردات در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ معادل ۷۷ هزار و 
۷۵۰ میلیارد تومان درنظر گرفته شــده بود 
که در مقایســه با مصوبه بودجه سال ۱۴۰۰ 
)۵۴ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان( ۴۲.۵ درصد 
افزایش داشت.از سوی دیگر، مالیات کالاها و 
خدمات در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ معادل 
۲۰۳ هزار و ۶۶۱ میلیارد تومان درنظر گرفته 
شده بود. این در حالی اســت که این رقم در 
بودجه ســال گذشــته، ۱۲۲ هــزار و ۹۴۵ 
میلیارد تومان بود کــه به میزان ۶۶.۳ درصد 
رشد داشته است.ســهم مالیات در بودجه 
در ســال جاری درحالی افزایشی بوده است 
که به نظر می رســد این روند در سال آینده 
نیز ادامه یابد، چراکه سیداحسان خاندوزی، 
وزیر امور اقتصاد و دارایی در نشستی که روز 
گذشته با کمیسیون برنامه و بودجه داشته بر 
این نکته تاکید کرده که اقتصاد کشور تا پایان 
فعالیت دولت سیزدهــم، وارد فصلی جدید 
از دوران مالیات ســتانی و رهــایی از بودجه 
مبتنی بر نفت خواهد شد.وزیر اقتصاد با طرح 
درخواســت از نمایندگان عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاســبات مجلس برای 
کمک به پیشــبرد و تداوم تحولی که از سال 
گذشته در بودجه نویسی شروع شده است، 
اظهار کرده که تلاش کردیم، مبتنی بر اعداد 
و ارقام و مستندات نشان دهیم سازمان امور 
مالیاتی بــه معنای واقعی کلمــه، در مسیر 
تحول نظام مالیاتی و رهایی از اقتصاد نفتی، 
به عنوان خواسته سالهای طولانی همه شما، 
در حال حرکت است.به گفته وی، این مسیر 
در گذشته خیلی کند طی می شد که وقتی 
عملکرد سال اول فعالیت دولت سیزدهم با 
سال پیش از آن و حتی سه یا چهار سال قبل 
تر مقایسه می کنیم، نشان دهنده این است 
که با ســرعت خیلی زیادی در حوزه تامین 
درآمدهای بودجه از مالیات در حال حرکت 
هستیم.البته به اعتقاد خاندوزی، جماعتی 
هستند که خوش ندارند دولت به درآمدهای 
مالیاتی اتکاء داشته باشــد و همچنین یک 
فرهنگ دیرپا و مزمن هم در کشــور وجود 
دارد که برخی فعالان اقتصادی همواره سعی 
داشته اند، از پرداخت مالیات فرار کنند. البته 
این سخن به این معنا نیست که فقط درآمد 
بیشتری وصول کنیم؛ بلکه اساسا شیوه های 
شناسایی و اخذ مالیات را از روش های سنتی 
مبتنی بر مواجهه های پر فســاد و ناکارآمد 
و کاملا ممیز محور گذشته را به نوع دیگری 
از مالیات ســتانی تبدیل خواهیم کرد.این 
مباحث درحالی از ســوی وزیر مطرح شده 
اســت که دولت سیزدهم عزم خود را اجرای 
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان 
که در سال ۱۳۹۸ توســط مجلس شورای 

اسلامی تصویب شد جزم کرده است
گام نخســت این قانون ســال گذشته 
برداشــته و ماده )۱۱( این قانون اجرا شــد. 
طبق ماده ۱۱ قانون مذکــور، بانک مرکزی 
جمهــوری اسلامی ایــران موظــف بود با 
همکاری ســازمان ظرف مدت یک ســال 
پس از ابلاغ این قانون، نسبت به ساماندهی 
دستگاه های کارتخوان بانکی و یا درگاههای 
پرداخت الکترونیکی اقدام کــرده و با ایجاد 
تناظر بین آنهــا با مجوز فعالیت و شــماره 
اقتصادی بنگاه های اقتصــادی به هر یک از 
پایانه های فروش، شناســه یکتا اختصاص 

دهد

حل دغدغه های کارآفرینان 
در دستور کار دولت

وزیر تعــاون،کار و رفــاه اجتماعی،  
توجه به آموزش و مشــاوره به کسب و 
کارهای جوان را مهم دانســت و گفت: 
دولت باید مشــوق،  سیاستگذار و ناظر 
بر کارآفرینی باشــد و بخش خصوصی 
را برای راهبــری خط مقــدم اقتصاد 

مقاومتی و اشتغال آفرینی تقویت کند
در حال حاضر موضــوع کارآفرینی 
به دلیل اهمیت در خلــق فرصت های 
شغلی جدید و رشد و توسعه اقتصادی 
مورد توجــه بسیاری از کشــورها قرار 
گرفته و رویکــرد کارآفرین محوری را 
دنبال می کنند. در چند ســال گذشته 
کشور ما نیز در این مسیر حرکت کرده 
و حمایــت از کارآفرینان بــه ویژه در 
حوزه های دانش بنیان در دســتور کار 

قرار گرفته است
کارشناسان معتقدند برای برون رفت 
از مشــکلات بازار کار به ویژه بیکاری، 
نیازمند همــراهی و حمایــت دولت و 
کارفرمایــان،  کارگــران و کارآفرینان 
هســتیم و توجه به رویکرد کارآفرینی 
در تمــام عرصه ها به  ویــژه عرصه های 
اقتصادی و تولید رقابت پذیر، ضرورتی 

اجتناب ناپذیر است
سیــد صولــت مرتضــوی  - وزیــر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در نشســت 
اخیر خود با کارآفرینان برتر اســتانی و 
ملی،  با تاکید بر اینکــه دولت به دنبال 
بنگاه داری نیســت، اعلام کرد: وظیفه 
اصلی ما حمایت از تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین است و در راستای تحقق 
این هــدف، کارآفرینان برتر کشــور را 

مشاورین امین خود می دانیم
بــه اعتقــاد وی، حــل دغدغه های 
کارآفرینــان درباره رفــع موانع جهش 
تولید در کنار ارائه بســته های تشویقی 
با استفاده از مصوبه کارآفرینان پیشرو 

راهگشا و اثربخش خواهد بود
آنطور که وزیــر کار گفته دولت باید 
مشوق، سیاستگذار و ناظر بر کارآفرینی 
باشد و بخش خصوصی را برای راهبری 
خط مقدم اقتصاد مقاومتی و اشــتغال 

آفرینی تقویت کند
مرتضوی، توجه به آموزش و مشاوره 
به کســب و کارهــای جــوان را بسیار 
مهم دانســته و تاکید کرد: نشســت با 
کارآفرینــان برتر به صورت مســتمر 
و هدفمند و بــا هــدف اطلاع از موانع 
تولید و اشتغال آفرینی در کشور دنبال 

خواهد شد
به گفتــه وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، کانون های اســتانی و ملی 
کارآفرینی و اشتغال آفرینی با همراهی 
دولت و بخش خصوصی بــه طور ویژه 

ایجاد می شود
در حال حاضر کارآفرینی یک راهکار 
موثر و مــورد اقبال عمــومی در جهت 
بهبود وضع اقتصادی و اجتماعی جامعه 
به شــمار می رود. کارآفریــنی نه تنها 
یک نیــروی محرک و ســازنده اقتصاد 
بلکه در ابعاد گســترده تر، عامل پویایی 
اجتماعی و یــکی از ابزارهــای تحقق 
اقتصاد مقاومتی در شــهرها تلقی می 

شود
در این باره، محمود کریمی بیرانوند 
- معاون اشــتغال وزیــر کار  در گفت 
وگو با ایســنا، کارآفرینان را انسان های 
جریان ساز در جامعه دانسته و می گوید: 
کارآفریــن، کارفرمــا نیســت بلکه از 
کارفرما بالاتر است و می تواند با داشتن 
نوآوری، روابط بیــن کارگر و کارفرما را 

تنظیم کند
وی تحقق شعار امســال را مستلزم 
همراهی و همــکاری بخش خصوصی 
دانسته و می افزاید: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته کانون های کارآفرینی در 
تمام استان های کشــور راه اندازی می 

شوند
به گفته معاون وزیر کار، کارآفرینان 
علیرغم مشــکلات و موانــع بسیار در 
اشــتغالزایی، بهره وری،  تولید ناخالص 

داخلی و صادرات نقش آفرین بوده اند
کانون هــای کارآفرینی مجموعه ای 
برتــر،  کارآفرینــان  از  متشــکل 
صاحبنظــران و کارشناســان حــوزه 
کارآفرینی اســت که به شکل مستقل 
و غیردولتی به عنوان اتــاق فکر حوزه 
کارآفریــنی راه انــدازی شــده انــد. 
کانون هــای کارآفرینی، اســتفاده از 
ظرفیــت کارآفرینان برتر، توســعه و 
ترویج فرهنگ کارآفریــنی و نوآوری، 
 شناسایی و توانمندسازی افراد خلاق و 
نوآور و فراهم کردن بستر تجاری سازی 
ایده ها را در دســتور کار دارند و ضمن 
تعامل با کارآفرینان موجب شناســایی 
بهتــر مشــکلات و توســعه اشــتغال 

می شوند

خبر

ســخنگوی وزارت صمت از هدف گــذاری ۸۴ میلیــون دلاری 
صادرات پوشــاک برای ســال جاری خبر داد و این در حالی است که 
اتحادیه پوشاک قبلا ارزش صادرات سالانه پوشــاک را ۱۳۰ تا ۱۴۰ 
میلیون دلار اعلام کرده و گفته بود که این رقم با روی کار آمدن طالبان 
کاهش پیدا کرده اســت.امید قالیباف با اعلام حجم  ۹ میلیارد دلاری 
بازار پوشاک، از رشد سه درصدی تولید پوشاک در هفت ماهه امسال 
نسبت به مدت مشــابه ســال قبل خبر داد و گفت که بر اساس اعلام 
اتحادیه پوشــاک در این مدت ۱.۵ میلیارد دلار پوشــاک قاچاق وارد 
کشور شده، هر چند برآوردهای مختلفی از میزان قاچاق پوشاک ارائه 
می شود.وی همچنین الزام پوشاک به اخذ شناسه کالا را راهکار اصلی 
مبارزه با قاچاق دانسته و گفت که در مجموع تاکنون بیش از ۳۵۷ هزار 

شناسه برای گروه پوشاک صادر شده و با پیوستن سایر تولیدکنندگان 
برای دریافت شناسه مسیر برخورد با پوشاک قاچاق هموارتر می شود.

ســخنگوی وزارت صمت ارزش صادرات هفت ماهه پوشــاک را ۳۷ 
میلیون دلار عنوان و تاکید کرده که هدف گذاری صادراتی پوشــاک 
برای سال جاری ۸۴ میلیون دلار اســت. البته در نیمه دوم سال باید 
صادرات شتاب بیشتری بگیرد.به گفته وی در حال حاضر ۷۵۸ واحد 
تولید پوشاک پروانه بهره برداری دارند و ۱۳ طرح بزرگ تولید پوشاک 
با پیشــرفت بالای ۸۰ درصد در حال تکمیل است که به زودی افتتاح 
خواهند شد. در واحدهای صنفی - توزیعی بیش از ۲۵۱ هزار نفر و در 
واحدهای صنفی - تولیدی ۹۳ هزار نفر در حوزه پوشاک اشتغال دارند.

این اظهارات در حالی مطرح می شود که صنعت پوشاک در سال های 

اخیر با چالش های فراوان روبه رو شــده اســت. از طرفی مشــکلات 
معیشــتی منجر به افت تقاضا در این بخش شده و از طرف دیگر طبق 
اعلام اتحادیــه تولیدکنندگان و فروشــندگان پوشــاک، صادرات 
پوشاک ناچیز اســت. کل صادرات بخش نساجی، پوشاک و کفش در 
سال گذشته ۸۰۱ میلیون دلار بوده که معادل ۱.۶ درصد کل صادرات 
غیرنفتی بوده است. بر این اساس سهم پوشاک به تنهایی، از صادرات 
غیرنفتی بسیار ناچیز است.تابستان امسال نیز افتخاری، عضو هیئت 
مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک، ارزش صادرات 
پوشاک از ایران را سالانه ۱۳۰ تا ۱۴۰ میلیون دلار عنوان کرده و گفته 
بود که از سال گذشته به دلیل روی کار آمدن طالبان بخشی از صادرات 

که به افغانستان انجام می شد کاهش پیدا کرده است

هدف گذاری ۸۴ میلیون دلاری صادرات پوشاک برای سال جاری

نرخ بیکاری در پاییز ســال گذشته ۸.۹ درصد 
بوده که در مقایسه با تابستان ۱۴۰۰ کاهش داشته 

است
نرخ مشــارکت نیــروی کار )نرخ مشــارکت 
اقتصادی( نخســتین شــاخص کلیدی در میان 
۲۰ شاخص اصلی بازار کار است که توسط سازمان 
جهانی کار معرفی شده است. نرخ مشارکت یا همان 
نرخ فعالیت، از نسبت جمعیت فعال )شاغل و بیکار 
در جســتجوی کار( به کل جمعیت در سن کار به 

دست می آید
محصلان، خانــه داران و دارندگان درآمد بدون 
کار، چنانچه شاغل یا بیکار باشــند به نوعی فعال 
اقتصادی محسوب می شوند. در عین حال به نسبتی 
از جمعیت فعال اقتصادی که نتوانســته اند شغلی 
پیدا کنند، نرخ بیکاری گفته می شود. نرخ مشارکت 
اقتصادی به متغیرهایی همچون جمعیت فعال و 
جمعیت در ســن کار که در دل خود جمعیت غیر 

فعال را نهفته دارد، وابسته است
مطابق گزارش مرکز برنامه ریــزی و اطلاعات 

راهبردی وزارت کار از برآوردهای به دســت آمده 
در ســال ۱۴۰۰، جمعیت کشــور برابر ۸۴ هزار و 
۹۷۱ نفر بوده که نسبت به سال ۱۳۹۹، ۱.۱ درصد 
افزایش داشته اســت. طبق این آمار، ۵۷.۸ درصد 
جمعیت در مناطق شهری و ۲۴.۲ درصد در مناطق 

روستایی ساکن هستند
نتایج گزارش بیانگر آن است که نرخ مشارکت 
اقتصادی در سال گذشــته حدود ۴۱ درصد بوده و 
مردان با ۶۸.۷ درصد فعــال تر بوده اند. نرخ بیکاری 
نیز ۹.۲ درصد بوده که این شــاخص در بین مردان 
۷.۹ درصد و در بین زنان ۱۶ درصد بوده اســت. در 
میان استان ها، هرمزگان و کرمانشاه دارای بالاترین 

نرخ بیکاری جمعیت در سال گذشته بوده اند
نرخ بیکاری جمعیت ۱۵ ســاله و بیشتر در بهار 
سال گذشته ۸.۸ درصد بوده که می تواند به منزله 
تحرک بازار کار پس از فروکش کردن کرونا و رونق 
و فعالیت مجدد کسب و کارها باشد. این شاخص در 
تابستان سال قبل به ۹.۶ درصد افزایش یافته اما در 

فصل پاییز روند کاهشی داشته است

بررسی نرخ مشارکت اقتصادی و نرخ بیکاری در 
میان استانهای کشور نیز حاکی از آن است که نرخ 
مشارکت اقتصادی و بیکاری در سال ۱۴۰۰ نسبت 

به سال قبل از آن ۰.۴ درصد کاهش داشته است
بررسی اشــتغال در بخش های عمده اقتصادی 
نشــان می دهد که بخش خدمات با ۴۹.۸ درصد 
بیشترین سهم اشــتغال را به خود اختصاص داده 

که در زمستان سال گذشــته به بیش از ۵۱ درصد 
رسیده است

به اعتقاد کارشناسان، دولتی بودن اقتصاد، بالا 
بودن ریسک فعالیت های تولیدی و زودبازده و کم 
هزینه بودن کســب و کارهای خدماتی دلیل بالا 
بودن سهم اشتغال بخش خدمات در سالهای اخیر 

بوده است

نرخ بیکاری کاهشی شد

با وجود آنکه مسئولان برای احیای سرزمین طلای 
سفید حرف های زیادی برای گفتن دارند اما هر ساله با 
آوار چالش ها و مشــکلات مختلف بر سر پنبه کاران، به 
نظر می آید روند احیای »طلای سفید گلستان« بیش 

از پیش به قهقرا می رود
روزگاری، اقتصاد استان گلستان بر پایه پنبه کاری 
می چرخید و عنوان »طلای سفید« بر تارک این استان 
خودنمایی می کرد اما سیاســت های نادرست، فقدان 
حمایت کافی از پنبه کاران، نامناســب بودن وضعیت 
مکانیزاسیون، هزینه هــای بالای کارگــری، کم آبی 
و خشک ســالی، مشــکلات حوزه بازرگانی و کشــت 
محصولات رقیب ازجمله شالی تنها بخشی از عللی بود 
که سطح کشت پنبه در گلستان را هر روز کاهش داد تا 

جایی که این محصول را از میدان به در کرد
روزی بیش از ۱۵۰ هزار هکتار از اراضی گلســتان 
زیر کشــت پنبه می رفت و ۵۵ هزار نفر را مشــغول به 
کار می کرد اما به مرور روزگار طلای ســفید گلستان به 
ناخوشی رفت و سطح کشت این محصول به کمتر از ۱۰ 
هزار هکتار رسید در ادامه با ورود مسئولان و حمایت در 
حوزه بازار و تجارت، سیستم تعطیل پنبه کاری گلستان 
در مسیر احیاء قرار گرفت تا جــایی که امروز درنتیجه 
اقدامات انجام شده سطح زیر کشــت پنبه به ۲۰ هزار 

هکتار رسیده است
باوجودآنکه مسئولان همیشه از احیای طلای سفید 
ســخن می گویند اما حمایت های انجام شده چنگی به 
دل نمی زند، برای مثال درحالی که امسال هر کیلوگرم 
پنبه در ابتدای برداشت حدود ۲۵ هزار تا ۳۰ هزار تومان 
به فروش می رفت طی هفته های اخیر با کاهش شدید 
قیمت همراه بوده و همین مســئله پنبه کاران را ناامید 

کرده است
وقتی هرساله چالش ها و مشــکلات مختلف بر سر 
پنبه کاران آوار می شود با این روند چطور می توان از آن ها 
انتظار داشت تا سال آینده هم برای کشت پنبه پیشقدم 
شوند؟  پنبه کاران نمی دانند از آشفته بازار کود و سم گله 
کند یا از آموزش های ضعیف و معیشت در مضیقه باشند 
و یا از نابه سامانی بخش بازرگانی و ارزانی نرخ پنبه شکوه 
کنند هر چه که هســت به نظر می آید این روند احیای 
سرزمین طلای سفید گلستان را بیش از پیش به قهقرا 

می کشاند
یکی از کشاورزان گلســتانی که در کشت پنبه ید 
طولایی دارد با اشــاره به چالش های پیش روی کشت 
این محصول به ایسنا، گفت: تقریباً ۲۰ سال است که به 
کشت پنبه مشغول هستم و در هر هکتار حدود دو تن 

محصول برداشت می کنم
عطا لکزایی ادامه می دهد؛ متأسفانه در کشت پنبه 
هزینه ها بالا و قیمت خرید پایین است، هزینه کارگر و 
انتقال به کارخانه هزینه بر است، از سویی کارخانجات 
هم افُت قیمت می زنند، به نظر می رسد با ادامه این روند، 
همین مقدار کشت پنبه نیز در استان گلستان برچیده 

می شود
وی با اشاره به اینکه پنبه دست دلال و واسطه است، 
بیان کرد: دلالان و واســطه ها با کارخانجات با هم دور 
یک میز می نشینند و یک قیمت را تعیین می کنند که 

معمولًا قیمت تعیین شده به ضرر کشاورز تمام می شود
این کشاورز گلســتانی از کاهش قیمت خرید پنبه 
در استان گلایه  کرد و یادآور شد: متأسفانه درحالی که 
تا همین چند روز گذشــته پنبه را آن هــم به صورت 
علی الحســاب ۲۵ هــزار تومان می خریدنــد امروز به 
۲۳ هزار تومان کاهش داده اند، از طرفی هنگام تحویل 
محصول هم کارخانجات افُت می زنند و همین مسئله باز 

میزان هزینه نهایی را کاهش می دهد
یکی دیگر از کشاورزان گلستانی هم از خشکسالی 

و کمبود آب گله مند اســت و می افزاید؛ روزی گلستان 
به ســرزمین طلای ســفید شهرت داشــت و تمامی 
روستاهای حاشیه سد وشــمگیر پنبه می کاشتند اما 
اتفاقاتی که در حــوزه آب بندانهای غیرمجــاز رخ داد 

کشت پنبه را با چالش مواجه کرده است
امانقلی هیوه چی ادامه داد: متأســفانه با گسترش 
آب بندان های غیرمجاز، کشت پنبه نیز به مقدار شدید 
کاهش پیدا کرده، از سویی دیگر با وجود آنکه در گذشته 
کیفیت بذرها آنقدر مطلوب نبود باز هم میزان تولید پنبه 
بیشتر از شــرایط فعلی بود و این مسئله نشان می دهد 

خشکسالی هم بر میزان تولید پنبه اثر داشته است
وی با بیان اینکــه نبود حمایــت کافی و بی مهری 
مسئولان موجب شــده تا دیگر انگیزه ای برای کشت 
پنبه نداشته باشیم، یادآور شد: کشت پنبه اصلًا به صرفه 
نیســت، بنده کشــت گندم را به پنبه ترجیح می دهم 

چراکه دردسرهای کشت پنبه را ندارد
علیقلی ایمانی_ دبیر خانه کشاورز گلستان در این 
باره به ایســنا گفت: در ســال های گذشته قیمت پنبه 
معقول، منصفانه و خوب بود و بــه دلیل کاهش واردات 
و تلاطم بازار جهانی، مســئولان ما به بازار داخلی روی 
آوردند لــذا قیمت افزایش داشــت در همین راســتا 
کشاورزان، سال گذشته را مبنای کار خود قرار دادند و 
انتظار داشــتند با وجود تورم، قیمت پنبه هم افزایشی 

شود لذا سطح کشت افزایش یافت
وی ادامه داد: در پنبه، سویا، کلزا، جو و ذرت وابسته به 
بازار جهانی هستیم و این تلاطم ها در بازار جهانی نیز بر 
محصول ما تأثیر می گذارد، همیشه به کشاورزان تأکید 
می کنم که مبنای کار را بر قیمت تضمینی بگذارید و اگر 
این قیمت به صرفه بود برای کشــت محصول موردنظر 
اقدام کنید، قیمت تضمینی پنبه در ســال جاری ۱۵ 
هزار و ۴۰۰ تومان بود که انتظــار می رفت با وجود تورم 

و افزایش قیمت ها، این میزان افزایش یابد
دبیر خانه کشاورز گلستان بیان کرد: در حال حاضر 
قیمت پنبه به هر کیلوگرم ۲۲ هزار تومان آن هم با افُت 
بالا به فروش می رسد در واقع  قیمت محصول با احتساب 
افُت محصــول به زیر ۲۰ هــزار تومان رسیده اســت، 
متأسفانه در سطح گلســتان با توجه به بی مهری های 
انجام شده به محصولات کشاورزی در بخش بازرگانی، 
هر ساله ما محصولات را از دست می دهیم همان طور که 
بی مهری ها، استقبال کشــاورزان از کلزا را کاهش داده 

است
ایمانی با اشــاره به اینکه ما واردکننده محصولات 
هستیم و به کاشت تمامی محصولات نیاز داریم لذا هر 
چقدر در اســتان تولید کنیم نیاز کشور است، گفت: در 
الگوی کشت سه موضوع اعم از نیاز کشور، اقلیم و اقتصاد 
خانوار کشاورز باید موردتوجه باشد، متأسفانه اقتصاد 
خانوار کشاورز مشکل ساز شــده و معیشت کشاورزان 

تأمین نمی شود
وی با تأکید بر اینکه ما در کشور نیازمند محصول پنبه 
هستیم و مسئولان باید تدبیری بیاندیشند، متذکر شد: 
متأسفانه درحالی که طی دو هفته شاهد روند کاهشی 
قیمت پنبه هستیم اما مســئولان اقدامی نمی کنند؟ 
متولی تولید جهاد کشاورزی است و مسئولان ذی ربط 

باید این موضوع را پیگیری می کردند
دبیر خانه کشاورز گلستان با بیان اینکه بنده دو بار با 
مجری طرح پنبه کشــور ارتباط برقرار کردم که ایشان 
عنوان کردند باید ســازمان جهاد کشاورزی گلستان 
شــرایط فعلی را برای وزارتخانه تبیین کند تا موضوع 
با وزیر جهاد کشــاورزی مطرح شــود و سازمان تعاون 
روستایی برای خرید توافقی پنبه از کشاورز وارد عمل 
شود، متأسفانه این مهم تا دو روز گذشته هنوز عملیاتی 

نشده است
ایمانی با تأکید بر اینکه اگر خواستار پایداری در تولید 
هستیم باید حامی کشاورز باشیم والا سال آینده به عقب 
برمی گردیم، افزود: امروز دیگر کارگری برای کشــاورز 
اقتصادی نیست و به نظر می رسد در برداشت محصول 
باید از ظرفیت شرکت های دانش بنیان استفاده شود و با 
توجه به قطعات اراضی ما ماشین هایی در ابعاد کوچک 
طراحی و تولید شــود تا برای کشــاورز به صرفه باشد، 
همیشه که نمی توان از ماشین های غول پیکر با قیمت 

۱۰ میلیاردی استفاده کرد
وی که معتقد اســت با ادامه این روند در کشت پنبه 
راه به جایی نخواهیم برد، تصریح کرد: چرا باید با واردات 
پنبه، دلارها را به جیب کشــاورزان خــارجی بریزیم 
ولی از کشــاورز ایرانی حمایت نکنیم؟ اگر از کشاورزان 
حمایت صورت بگیرد علاوه بر پنبه در سایر محصولات 
کشــاورزی هم می توانیم نیاز خود به خارج از کشور را 

برطرف کنیم
علی موسی خــانی_ رئیس اداره پنبــه و دانه های 
روغنی جهاد کشاورزی گلســتان نیز در این باره اظهار 
کرد: تاکنون ۲۵ هزار تن وش پنبه وارد ۹ پنبه پاک کنی 
استان گلستان شده و حدود ۲۵ هزار تا ۳۰ هزار تومان 
به فروش رفته اما در هفته های اخیر قیمت پنبه نزولی 
شده و استاندار گلستان و دیگر مســئولان پیگیر این 
موضوع هســتند که با توجه به کاهش شــدید قیمت، 
تعاون روستایی برای خرید پنبه با قیمت مناسب وارد 

عمل شود
وی با بیان اینکه در حال حاضر شــرایط برای کشت 
پنبه فراهم است، بیان کرد: با توجه به رقم هایی که مرکز 
تحقیقات کشاورزی در محصول پنبه وارد کرده امکان 
دارد در زراعت پاییزه کشــاورز را به کشت پنبه ترغیب 

کند لذا پنبه رقیب گندم نیست
رئیس اداره پنبه و دانه های روغنی جهاد کشاورزی 
گلســتان به هزینه های بالای کارگــری در محصول 

پنبه اشــاره کرد و یادآور شد: کشــت پنبه در مناطق 
دارای خاک حاصلخیز در گلســتان بــه دلیل کمبود 
نیروی کارگری کاهش پیدا کرده و بیشــتر در مناطق 
شمالی اســتان با خاک ضعیف و یا لب شور توسعه پیدا 
کرده حال آنکه این مناطق با کمبود شدید آبی مواجه 
هستند، برخی از کشاورزان ما با استفاده از ارقام داخلی 
پنبه ۶ تا ۸ تن محصول برداشت کرده اما کشاورزان دیگر 
به دلیل کشــت در مناطق خشــک و بی آب با کاهش 

محصول مواجه هستند
موسی خانی با بیان اینکه با اقتصادی شــدن پنبه و 
رفع مشکلات برداشت، کشاورزان مناطق جنوبی استان 
نیز برای کشت پنبه ترغیب می شوند، یادآور شد: قیمت 
پنبه جهانی اســت و از اردیبهشــت ماه که کشاورزان، 
کشت را شــروع کردند قیمت پنبه نزولی شده و به ۲.۲ 
دلار رسیده و این مهم موجب شده قیمت گذاری پنبه در 

داخل تحت تأثیر قیمت جهانی و واردات پنبه قرار گیرد
وی با بیــان اینکه در حــوزه فــنی از پنبه کاران 
گلستانی حمایت شد اما بیشترین مشکل پنبه کاران 
در حوزه بازرگانی و خرید اســت، توضیــح داد: اگر 
کمباین پنبه وارد اســتان گلستان شــود بسیاری 
از پنبه کاران قدیمی به کشــت ایــن محصول روی 
می آورند، پنبه نسبت به سایر محصولات هزینه های 
بالایی دارد و درصورتی که برداشــت ماشینی پنبه 

ترویج شود هزینه های پنبه کاهش می یابد
رئیــس اداره پنبــه و دانه هــای روغــنی جهاد 
کشــاورزی گلســتان اضافه کرد: در کشور کمباین 
برداشــت پنبه وجود دارد اما در اســتان گلستان به 
دلیل کوچک بودن قطعات اراضی کشــاورزی، ورود 
کمباین و برداشــت ماشینی ممکن نیست از طرفی 
به دلیل قیمت بالای کمبایــن پنبه تأمین هزینه آن 

برای کشاورز به صرفه نیست
موسی خانی از کشــاورزان خواســت در صورت 
امکان محصول خود را مســتقیماً به کارخانه تحویل 
دهند تا از این طریق دســت واســطه ها کوتاه شود و 
گفت: باید زنجیره های جدید تعریف و اجرایی شــود 
تا کشاورزان محصول را مســتقیم و بدون واسطه به 
کارخانه تحویل دهند تا ســود بــه کارخانه برگردد؛ 
ایجــاد تعاونی هــا در محصــول پنبــه ازجمله این 

راهکارها است
وی اعتقــاد دارد؛ ســازمان جهــاد کشــاورزی 
مشکلات فنی بر سر راه کشــت پنیه را حل کرده اما 
مسائلی اعم از واردات بی رویه، کشت محصول رقیب 
مثل برنج، هزینه بالای برداشت پنبه و غیره ازجمله 
عللی اســت که انگیزه کشــاورزان برای کشت این 

محصول را کاهش داده است
درحالی که مسئولان مربوطه در حمایت از کشت 
پنبه و افزایش قیمت این محصول حرف های زیادی 
برای گفتن دارند اما به نظر می رســد از شعار تا عمل 
فاصله زیادی وجود دارد، قطعاً تــا زمانی که تمام بار 
سنگین کشت پنبه بر دوش کشاورز باشد پنبه کاران 
این محصول را از الگوی کشــت خــود حذف کرده و 

طلای سفید روی خوش احیاء را به خود نمی بیند
سطح کشت پنبه در استان گلستان تا اواخر دهه 
۵۰ در اوج قرار داشــت طوری کــه ۱۸۰ هزار هکتار 
از اراضی این استان زیر کشــت پنبه می رفت و علاوه 
بر تأمین نیاز داخل، به ۲۱ کشــور دنیا صادر می شد 
اما بی مهری ها کشــت این محصول استراتژیک را به 
افول برد و در حال حاضر با وجود اقدامات انجام شده، 
میزان کشت پنبه طی سال جاری به ۲۰ هزار هکتار 
رسیده که هنوز تا رسیدن بــه دوران اوج خود فاصله 

زیادی در پیش دارد

پنبه همچنان در پیچ وخم بی مهری ها



نگاه

 صدور مجوز الکترونیکی 
واگذاری اراضی دولتی 

برای کشاورزی
طبق اعلام ســازمان فنــاوری اطلاعات 
ایران، ســامانه پنجره واحد مدیریت زمین، 
امکان ثبت درخواســت مجوز الکترونیکی 
واگذاری اراضی ملی و دولتی برای طرح های 

کشاورزی و غیرکشاورزی را فراهم کرد
اجرای پروژه های دولت الکترونیکی یکی 
از مهم ترین اقدامات برای اجرای شعار امسال 
»تولید دانش بنیان و اشتغال آفرین« عینیت 
یافته است. در این راســتا سازمان حفاظت 
محیط زیست نیز همگام با دیگر دستگاه های 
دولتی و غیردولتی در راســتای تحقق این 
هدف و اجرای شــعار محیط زیستی سال با 
عنوان »محیط زیست مردم پایه، هوشمند 
و فناورانه«، موضوع دولت الکترونیکی را در 
ســرلوحه برنامه های خود قرار داده است. بر 
این اساس، ســامانه پنجره واحد مدیریت 
زمین، یــکی از ۲۳ پروژه اولویــت دار دولت 
الکترونیک است که به منظور ایجاد سهولت 
در ارایه خدمات و مجوزهــای زمین محور 
و مدیریت و پایــش بهینــه اراضی ایجاد و 

راه اندازی شده است.  
ثبــت و صــدور مجوزهــای مرتبط با 
ساخت و ســاز در اراضی و املاک خصوصی 
و اســتعلامات مربوطــه، ثبــت و واگذاری 
بهره برداری از اراضی و املاک ملی، دولتی و 
وقفی، ثبت و پیگیــری گزارش های مردمی 
زمین خــواری و نظارت بر اجــرای قوانین 
مرتبط با حــوزه زمین، اهــداف چهارگانه  
ســامانه اســت. به عبــارت دیگــر زمین، 
سامانه ای اســت که امکان ثبت درخواست 
و پیگیری به صــورت الکترونیــک و بدون 
مراجعه حضوری را برای متقاضیانی فراهم 
می کند که قصد اقداماتی نظیر تغییر کاربری، 
تفکیک، تجمیع، واگذاری و ساخت و ساز در 

اراضی و املاک کشور را دارند
ســامانه پایش اراضی به عنوان یکی از دو 
بخش اصلی سامانه »پنجره واحد مدیریت 
زمین« با رصد کردن اســتان های اصفهان، 
البرز، قزوین و زنجان شــروع بــه کار کرده 
اســت و ماموریت ویژه جلوگیری از تخریب 
اراضی کشــاورزی و حفظ جنگل ها و مراتع 
را دنبــال می کند. ذینفعان ســامانه پایش 
اراضی را طیف قابل توجهی از دستگاه هایی 
تشکیل می دهند که به نوعی تکلیف قانونی 
برای حفظ، نگهداری و مدیریت اراضی کشور 
به عهده آنها گذاشته شــده است که در این 
خصوص می توان به وزارت راه و شهرسازی، 
سازمان محیط زیست، ســازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای، سازمان امور اراضی، 
سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری کشور 

اشاره کرد
در این راســتا جواد موحد- معاون دولت 
الکترونیکی ســازمان فنــاوری اطلاعات 
ایران- از تســهیل فرآیند صــدور مجوزها 
در حــوزه زمین خبر داده بــود و گفته بود با 
برقراری ارتباط میان ســامانه های زمین و 
درگاه ملی مجوزها از ایــن پس متقاضیان 
دو خدمت صدور جوازهــای تغییر کاربری 
اراضی و تاسیس شهرک می توانند به صورت 
غیرحضــوری نســبت به ثبــت و پیگیری 

درخواست های خود اقدام کنند
وی معتقد است اتصال سامانه های زمین 
و مجوزهــا صرفا یک رویداد فنی نیســت و 
اثرات آن نقش قابل توجهی را در جلوگیری از 
سردرگمی متقاضیان ایفا می کند.پس از آن 
ســازمان فناروی اطلاعات اعلام کرد پنجره 
واحد مدیریت زمین، ارائه خدمت استعلام 
تعیین حدود وضعیت اراضی روستایی را آغاز 
کرده است؛ این خدمت که در حال حاضر به 
صورت پایلوت در دو روستای سراوان واقع در 
استان  گیلان و نرگان واقع در استان اصفهان 
آغاز به فعالیــت کرده به بــررسی وضعیت 
جانمایی زمین مطابق با طرح هادی روستا 
می پردازد و بر اثــر آن متقاضیان می توانند 
نسبت به وضعیت داخل یا خارج طرح هادی 
بودن زمین خود، مطلع شوند.گفتنی است 
این استعلام به این دلیل حائز اهمیت است 
که در صورت وقوع زمیــن در محدوده طرح 
هادی، امکان اخذ مجوزهــای لازم و قانونی 
بــر روی اراضی با کاربری هــای گوناگون از 
جمله کاربری مسکونی برای متقاضی فراهم 
خواهد بود.اما به تازگی این ســازمان اعلام 
کرده اســت ســامانه پنجره واحد مدیریت 
زمین با  ارائه خدمــتی جدید  به  متقاضیانی 
که برای اجرای طرح های خــود در خارج از 
حریم شهر، روستا و شهرک ها در پی یافتن 
زمین هستند؛ امکان ثبت درخواست مجوز 
الکترونیکی واگــذاری اراضی ملی و دولتی 
برای طرح های کشــاورزی و غیرکشاورزی 
را فراهــم کرده اســت.طبق ایــن گزارش، 
صدور مجوز الکترونیکی واگــذاری اراضی 
مــلی و دولتی برای طرح های کشــاورزی و 
غیرکشاورزی خدمتی اســت که به تازگی 
و با همکاری ســازمان امور اراضی کشــور و 
به صورت آزمایشی از طریــق پنجره واحد 
مدیریت زمیــن در اســتان های اصفهان، 

کردستان و زنجان آغاز به کار کرده است

 جزئیاتی از معافیت مالیاتی 
دو میلیاردی کسب و کارهای 

اینترنتی
قرار اســت طبق آیین نامــه حمایت 
از کســب و کارهای اقتصــاد دیجیتال، 
کاربرانی که کســب و کارهــای آن ها در 
پلت فرم های داخلی احزار هویت شــده 
باشند و سابقه مالیاتی ندارند تا سقف دو 

میلیارد تومان از مالیات معاف شوند
کســب و کارهای دیجیتــال پس از 
محدود شــدن دو پلت فرم خارجی طی 
ماه گذشته با مشــکلاتی رو به رو شدند 
و همین امر سبب شــد وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات حمایــت از این نوع 
کسب و کارها را در دســتور کار خود قرار 
دهد و به آن توجه ویژه ای کند، به گونه ای 
که روند تدوین و تصویب طرحی حمایتی 
با شــرایط پیش آمده بــرای دو پلت فرم 

خارجی تسریع پیدا کرد
آیین نامه حمایت از کســب و کارهای 
دیجیتال اخیرا رونمایی شد که ۱۴ ماده 
و ۳۰ نوع حمایت دولــتی دارد و مواردی 
مانند حمایت های تبلیغاتی از ســکوها 
و کســب و کارهای مشــمول، خدمات 
پستی، حمایت های مالیاتی را شامل می 

شود. 
در بخــش حمایــت هــای تبلیغاتی 
از ســکوها و کســب و کارهای مشمول 
اعلام شــده کاربرانی که در پلت فرم های 
داخلی فعالیت می کنند از مزایایی مانند 
تخفیــف حداکثری در هزینــه تبلیغات 
در دســتگاه های دولــتی، فراهم کردن 
زمینه تبلیغ و معرفی ســکوها توســط 
دســتگاه های دولتی، تخفیف حداکثری 
تبلیغات در صدا و سیما، برنامه ســازی 
برای معرفی کســب و کارها جهت جذب 
دنبــال کننــده، اختصاص بســته ویژه 
تبلیغات پیامــکی به کســب و کارهای 
مشمول، ارائه بسته های تبلیغاتی رایگان 
توســط پلت فرم های تأیید شــده جهت 
جذب دنبال کننده برای کســب و کارها 
و ممنوعیت تبلیغ ســکوهای خارجی در 

برنامه های صدا و سیما برخوردارند
در بخــشی دیگــر این آییــن نامه به 
سکوهای مشمول و تأیید شده تخفیفی 
هم در حوزه خدمات پستی ارائه می شود 
که کاربران کسب و کارهای دیجتال می 

توانند از آن استفاده کنند
اما برای کاربــرانی که در پلت فرم های 
داخــلی فعالیــت کننــد، حمایت های 
ویژه ای در زمینه مالیــاتی درنظر گرفته 
شده اســت که می توان به مواردی مانند 
معافیــت مالیاتی تا ســقف حــدود دو 
میلیارد تومان درآمد در سال برای کسب 
و کارهایی که فاقد سابقه مالیاتی هستند، 
تخفیف مالیاتی برای کســب و کارهای 
دارای پرونــده مالیاتی و قبــول هزینه 
های راه اندازی و توســعه کســب و کار و 
سکوهای مشــمول به عنوان هزینه قابل 

قبول مالیاتی، اشاره کرد
بر ایــن اســاس موضوع قابــل توجه 
این اســت که یــک امتیاز ویــژه برای 
کســب وکارها و افرادی کــه در پلت فرم 
داخلی فعالیت می کنند و آن ها تا دو سال 
از پرداخــت مالیات، معاف شــده اند. در 
این آیین نامه ســه بند به بخش معافیت 
و حمایت های مالیــاتی اختصاص دارد؛ 
وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات در 
این باره گفته بود برای کســب و کارهای 
مشــمول فاقد ســابقه مالیاتی، معافیت 
مالیاتی تا سقف حدوداً دو میلیارد تومان 

درآمد در سال در نظر گرفته شده است
طبق این آیین نامــه، تخفیف مالیاتی 
برای کسب و کارهای مشمولی که دارای 
پرونده مالیاتی هســتند، در نظر گرفته 
شــده و بر این اســاس، اگر کسب وکاری 
دارای پرونــده مالیاتی باشــد در صورت 
فعالیــت در پلت فرم هــای داخــلی از 
تخفیف های مالیــاتی برخوردار خواهند 

شد
در یکی دیگر از بندهای بخش مالیات 
به قبول هزینه های راه اندازی و توســعه 
کسب و کار و سکوهای مشمول به عنوان 
»هزینه قابل قبول مالیاتی« اشــاره شده 
اســت.طبق اعلام وزیر ارتباطات، وقتی 
هزینه های مربوط به توسعه و راه اندازی 
پلت فرم های مشــمول حمایت، به عنوان 
هزینه قابل قبول مالیاتی پذیرفته شــده 
اســت یعنی می توان آن را از بدهی های 

مالیاتی پلت فرم  کسر کرد
جزییــات ایــن حمایت هنــوز اعلام 
نشده و قرار اســت ضوابطی تعیین شود 
که براســاس آنها مشخص شــود کدام 

پلت فرم ها مشمول خواهد شد

خبر
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درپی اعلام بانک مرکزی در خصوص فروش ارز در شعب منتخب 
چهار بانک  دولتی، گزارش های میدانی از شــعب تعیین شــده نشان 
می دهد که فروش ارز در این شــعب شروع شــده و هر کدام ساز و کار 

مربوط به خود را دارند
همزمان با افزایش  قیمت ارز در بــازار، بانک مرکزی اقداماتی برای 
کنترل نرخ دلار درنظر گرفت که فراهم شدن امکان فروش ارز در چهار 

بانک ملت، صادرات، تجارت و ملی نیز یکی از این اقدامات بود
در این زمینه، بانک مرکزی هفته قبل از ابلاغ بخشنامه فروش ارز 
ســرفصل ســایر در این چهار بانک خبر داد و اعلام کرد که فروش ارز 
)اسکناس( به متقاضیان، حداکثر به مبلغ ۲۰۰۰ یورو یا معادل آن به 
دلار و به نرخ اعلامی توســط اداره صادرات این بانک خواهد بود. بر این 

اساس، فروش ارز از ۱۵ آبان تا اطلاع ثانوی با ارائه کارت ملی متقاضی 
در بانک ها امکان پذیر است

در این بین، بررسی های میدانی از شعب تعیین شده تا روز گذشته 
حاکی از آن بود که هنوز فروش ارز در بانک ها شروع نشده و مسئولان 
ارزی بانک ها اعلام کردند که هنوز بخشــنامه فروش ارز ابلاغ نشــده 
است. اما مشاهدات میدانی امروز از شعب تعیین شده چهار بانک ملی، 
ملت، صادرات و تجارت بیانگر این است که فروش ارز در این بانک ها با 

نرخ توافقی شروع شده است
در این راســتا، فروش ۲۰۰۰ دلار در بانک ملی اینگونه اســت که 
متقاضیان واجد شــرایط می توانند پس از ثبت درخواست و خرید ارز 
از طریق اپلیکیشن »بله«، ارز خود را از طریق یکی از شعب تعیین شده 

بانک ملی دریافت کنند
همچنین، بررسی وضعیت فــروش ارز در بانک صادرات نیز حاکی 
از آن است که متقاضیان با در دست داشــتن کارت ملی و کارت بانک 
صادرات می توانند به شعب تعیین شــده این بانک مراجعه کنند و ارز 

بگیرند
علاوه بر این، مشــاهدات از شعب تعیین شــده بانک تجارت برای 
فروش ارز بیانگر این است که متقاضیان باید مدارکی چون کارت ملی، 
کارت بانکی و سیم کارت به نام خود به همراه داشته باشند و خرید کنند.

بانک ملت نیز از دیگر بانک های تعیین شــده برای فروش ارز به مردم 
است و شعبه های منتخب این بانک نیز اعلام شده که از امروز فروش 

ارز را شروع کرده اند

شرایط فروش دلار سهمیه ای در بانک ها

۶۰ درصد کسب وکارهای خرد در پلتفرم  داخلی فعال هستند
مرکز مــلی فضای مجــازی در گزارشی بــا تاکید بــر اینکه بیش 
از ۶۰ درصد کســب وکارهای خــرد، یعنی بیش از یــک میلیون، در 
سکوهای داخلی مشغول به فعالیت هســتند و ۲۳ میلیون کاربر یکتا 
در شبکه های اجتماعی داخلی عضو شده اند، اعلام کرد که تلاش این 
ســکوها برای ارتقاء کمی و کیفی خدمات و تامین حداکثری نیازهای 

کاربران به مرور موجب افزایش کاربران فعال خواهد بود
آخرین جلسه شورای عالی فضای مجازی روز سه شنبه به ریاست 
رئیس جمهوری برگزار شد، ابوالحسن فیروزآبادی - دبیر شورای عالی 
فضای مجازی- در حاشیه این جلســه درباره بســته حمایت دولت از 
کســب وکارهای اینترنتی گفت: اســتفاده بیشــتر از پیام رسان ها 
و شــبکه های داخلی در کشور و ثبات آن بررسی شــد و آمارها نشان 
می دهد بیش از ۶۰ درصد کســب وکارهای خرد در ۱۰ زیرســاخت 

داخلی فعال شده اند
دبیر شورای عالی فضای مجازی افزود: در این جلسه شاخص هایی 
از قبیل تحویل بسته های پستی بررسی شــد که حکایت از رشد قابل 
توجه نسبت به مرداد و شهریور داشت و نشــان دهنده بازگشت رونق 
اقتصادی دیجیتال در حوزه کسب کار خرد و فضای مجازی بود. طبق 
قول وزیر ارتباطات امیدوار هســتیم ظرف یک مــاه مصوبه حمایت 

دولت از کسب وکارهای اینترنتی اجرایی شود
در این راســتا مرکز ملی فضای مجازی امــروز اعلام کرد مصاحبه 
تلویزیونی دبیر شــورای عالی فضای مجازی در هفدهم آبان ماه سال 
جاری در خصوص مهاجرت کسب وکارهای خرد به سکوهای داخلی، 
انعکاس نادرست برخی از رسانه ها را به همراه داشته است؛ زیرا تاکید 
فیروزآبادی در این مصاحبه بر »کسب وکارهای خرد« بوده که برخی 
از خبرگزاری ها و پایگاه های خبری با حذف عبارت »خرد«، به اشتباه 
این آمار را به کل کســب وکارها تعمیم داده اند. از ایــن رو این مرکز، 
گزارش تشریحی مربوط به آمار ارائه شده را جهت تنویر افکار عمومی 

ارائه داد
طبق این گــزارش، پــس از بــررسی، صحت ســنجی و تطبیق 
گزارش هــای آماری منتشــره از مراجــع ذیل در خصــوص اقتصاد 
اینســتاگرام و تطبیق این گزارش ها با گزارش های رصدی مرکز ملی 
فضای مجازی، ابعاد مختلف وابســتگی اقتصاد دیجیتال کشــور به 
این ســکوی خارجی احصاء و به اطلاع تصمیم گیران ازجمله وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی؛ وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ وزارت 
صنعت، معدن، تجارت؛ ســازمان نظــام صنفی رایانــه ای؛ اتحادیه 
کســب وکارهای اینترنی؛ گزارشات دوره ای ایســپا؛ گزارش تجاری 
تکراســا؛ گزارش بازار تبلیغات تکراســا؛ کمیسیون دانــش بنیان و 
فدراسیون فناوری اطلاعــات و ارتباطات اتاق بازرگانی؛ مرکز رشــد 
دانشگاه امام صادق )ع( )سپهرا(؛ گزارش های منتشره از شرکت های 
بورسی )اپراتورهای ثابت و سیار و...( و گزارش برخی از شــرکت های 
بخش خصوصی فعال در زیســت بوم فضای مجازی کشــور؛ رسانده 

شده است
آنچنان که در مصاحبه دبیر شورای عالی فضای مجازی به آن اشاره 
شده است، ســکوهای داخلی قابلیت میزبانی از کسب وکارهای خرد 
را داشته و می توانند بستر مناســبی برای خرید و فروش و پشتیبانی 
از صنوف و مشــاغل مختلف باشــند. جدول زیر ۱۰ ســکوی داخلی 
)که مورد اشاره دبیر شــورای عالی فضای مجازی بوده اند( را از حیث 
امکانات کارکردی و تجاری با نمونه مشابه خارجی مقایسه کرده است. 
امکانات کارکردی به مجموعه ای از قابلیت های پایه ای در سکو اشاره 
دارد که امکان تعامل، بازخوردگیری، فروش و شبکه ســازی را برای 
صاحبان کســب وکار فراهم می کند. امکانات تجاری نیز به گروهی از 
مولفه ها توجه دارد که امکان بازارسازی را برای بازیگران اصلی اقتصاد 

دیجیتال فراهم می کند
آنچنان که اقتصاد دیجیتال را در ســه لایه ی »هســته«، »اقتصاد 
دیجیتال« و »اقتصاد دیجیتالی شده« تقسیم بندی می کنند، اقتصاد 

اینســتاگرام نیز در این ســه بخش مورد بررسی قرار گرفته است. از 
مجموع گزارش های آمــاری که در بخش قبل ذکر شــد، حجم بازار 
اینســتاگرام در ایران در ســال ۷۰ هزار میلیارد تومان اســت که اگر 
بخش های فاقد آمار را به صورت تخمینی بــه آن اضافه کنیم حداکثر 
۷.۳ درصد از اقتصاد دیجیتال کشور را تشــکیل خواهد داد. این ۷.۳ 
درصد نســبت حجم بازار اینســتاگرام به کل اقتصاد دیجیتال کشور 
بوده و سهم اقتصاد اینســتاگرام نسبت به تولید ناخالص داخلی بسیار 

کمتر از این مقدار است. 
مشــروح این آمار بدین صورت اســت کــه الف( ســهم ترافیک 
اینســتاگرام از کل حجم بازار فروش ترافیک توسط کاروران ارتباطی 
ثابت و سیار ۵۰ درصد بوده و معادل ۳۰ هزار میلیارد تومان در ســال 
جمع بندی شده است. ب( برآورد میزان حجم بازار اینستاگرام در لایه 
دوم اقتصاد دیجیتال در حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان در سال برآورد 
می شــود. حجم بازار در این بخش محصول فعالیت خدماتی همچون 
خدمات تبلیغاتی، خدمات پشــتیبانی مشتریان، خدمات لجستیک، 
خدمات راهــکار جامع و... اســت. ج( بــرآورد حجم بــازار »اقتصاد 
دیجیتال شده« با اینستاگرام )شامل صفحات فروش البسه و پوشاک، 
هنرهای تجسمی و دســتی، لوازم آرایشی و بهداشــتی، زیورآلات، 
خدمات آمــوزشی و ...( ۲۵ هزار میلیارد تومان در ســال تخمین زده 

می شود
مشاغلی که بر بستر اینستاگرام شــکل گرفته یا توسعه یافته اند را 

در سه بخش اصلی می توان تقسیم بندی کرد
بخش اول مشاغل صنفی، این دسته از مشاغل دارای مجوز فعالیت 
از صنوف مختلف بوده و از شبکه های اجتماعی به عنوان بستری برای 
بازاریابی اســتفاده می کنند. فروش اصلی این دســته از مشــاغل در 
خارج از اینستاگرامو با اســتفاده از درگاه های پرداخت اختصاصی یا 

به صورت حضوری صورت می پذیرد
بخش دوم مشــاغل خرد، این دسته از مشــاغل به صورت صنفی 
فعالیــت نمی کننــد و علاوه بــر بازاریــابی، از اینســتاگرام و دیگر 
پیام رسان ها بعنوان ابزار ارتباطی با مشتریان خود استفاده می کنند. 
بــر اســاس بررسی هــای صورت گرفته حــدود ۴۱۵ هــزار صفحه 
اینســتاگرامی متعلق به مشاغل خرد بوده که شــامل کسب کارهای 
خانگی و مشــاغل زیرپله ای هســتند. پرداخت این گروه از مشــاغل 

عمدتا بصورت کارت به کارت یا پرداخت در محل انجام می شود

بخش سوم، شــاغل محتوایی؛ درآمدزایی این دســته از مشاغل 
مبتنی بر فروش کالا یا خدمات نیست، بلکه از طریق مدیریت صفحات 
اینســتاگرامی و جذب مخاطب اقدام به جذب تبلیغات و درآمدزایی 
می کنند. اگرچه حدود ۶۰ درصد از مشاغل ایجادشده در اینستاگرام 
در این بخش قرار دارنــد ولی حجم بازار این گــروه ۷.۵ درصد از کل 

است
بر اساس پیمایش  ملی که در شهریورماه ســال جاری انجام شده، 
تنها ۶.۴ درصد از شهروندان خرید اینســتاگرامی را ترجیح می دهند 
و دلایلی از قبیل بی اعتمادی نسبت به فروشــنده و تحویل کالا )۳۹ 
درصــد(، تحویل کالا با مشــخصات متفاوت )۱۱ درصــد( تاخیر در 
تحویل کالا )۳ درصــد( و عدم امکان شــکایت و پیگیری تخلفات )۸ 
درصد( به عنوان مهمترین دلایل بی اعتمادی به خرید اینســتاگرامی 

ذکر شده است
بر اســاس گزارش های دریافتی از ســکوهای داخــلی و بررسی و 
صحت ســنجی آن ها، در حال حاضر بیش از یک میلیون کســب وکار 
خرد در ۱۰ ســکوی داخلی مشــغول بــه فعالیت هســتند. پس از 
تقاطع گیری و حذف موراد مشــترک مشــخص شــد که بیش از ۶۰ 
درصد از کســب وکارهای خرد در ســکوهای داخلی مشغول فعالیت 

هستند
آنچنان که در مصاحبه رئیس مرکز ملی فضای مجازی تاکید شده 
و در این گزارش نیز نیز توضیح داده شــده است، ســکوهای داخلی 
امکانات لازم برای خدمت دهی به کســب وکارهای خرد را دارا بوده و 
مصوبه کارگروه اقتصاد دیجیتال، تسهیلات مناسبی را برای این گروه 
از خدمات در نظر گرفته شــده اســت. علاوه بر این، سکوهای داخلی 
هیچکدام از نقاط ضعف بی اعتمادی به خرید اینستاگرامی را ندارند و 
می توانند با افزایش اعتماد عمومی نرخ فروش کسب وکارهای خرد را 

به مراتب افزایش دهند
در حال حاضر ۴۱.۸ درصد از جامعه کاربران شبکه های اجتماعی 
)معادل ۲۳ میلیون کاربر یکتا( در پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی 
داخلی عضو شده و به کاربران فعال این سکوها تبدیل شده اند. تلاش 
این ســکوها برای ارتقاء کــمی و کیفی خدمــات و تامین حداکثری 
نیازهای کاربــران به مرور موجــب افزایش کاربران فعــال، افزایش 
جذب کسب وکارهای خرد در سکوهای داخلی و بالتبع رشد و توسعه 

زیست بوم کسب وکارهای مجازی در سکوهای داخلی خواهد بود

تــورم مصالح ســاختمانی، شــکاف قیمت 
آپارتمان های نوساز و قدیمی ساز را تشدید کرده 
و به همین لحاظ تعداد معاملات خانه های نوساز 
به پایین ترین حد خود رسیده و نسبت به هشت 

سال قبل ۵۰ درصد کاهش یافته است
بهار امســال تــورم مصالح ســاختمانی در 
مقایسه با فصل مشابه سال گذشته ۴۳.۴ درصد 
اعلام شد. بیشــترین میزان رشــد نیز به گروه 
سیمان، بتن، شن و ماسه با ۵۵.۸ درصد مربوط 
بود. تورم مصالح در مقایســه با فصل قبل یعنی 

زمستان ۱۴۰۰ نیز معادل ۷.۹ درصد رشد کرد
اثر رشد قیمت نهاده های ساختمانی به شکل 
ایجاد شــکاف قیمتی بین واحدهای نوســاز و 
واحدهای با عمر بنای ســه سال به بالا بروز کرده 
است. بررسی ها نشان می دهد قیمت واحدهای 
کلیدنخورده که در ســال جاری تکمیل شده به 
مراتب بیش از آپارتمان هایی اســت که تا قبل از 

سال ۱۳۹۸ وارد بازار مسکن شده اند
بــازار مصالح ســاختمانی معمولا بــا مقدار 
اندکی تفــاوت از تــورم نقطه به نقطــه پیروی 
می کند. مهرماه ســال جاری نرخ تورم نقطه به 
نقطه ۴۸.۶ درصــد بود. اگر قیمــت نهاده های 
ســاختمانی نیز به همین ترتیب دچار رشد شده 
باشد، قیمت ساخت نیز افزایش می یابد. این در 
حالی اســت که تورم ســالانه بازار مسکن شهر 

تهران ۳۸ درصد اعلام شده است
با توجــه به رکود حاکــم بر بازار مســکن در 
حال حاضر قیمت مســکن دچار عقب ماندگی 

در مقایســه با تورم عمومی شده است. هم اکنون 
می توان با قیمت هایی بــه مراتب پایین تر از نرخ 
ســاخت، آپارتمان هایی با عمر بنای بالای ســه 
سال خریداری کرد. این در حالی است که سهم 
فروش آپارتمانهای نوســاز از معاملات به پایین 

ترین میزان در هشت سال گذشته رسیده است
مهرماه امســال واحدهای با عمر بنای کمتر 
از پنج ســال ۲۸.۶ درصد از کل معاملات مسکن 
شهر تهران را به خود اختصاص دادند که کاهش 
۱۴ درصدی را در مقایسه با مهرماه ۱۴۰۰ نشان 
می دهد. ســهم آپارتمانهای کمتر از پنج ســال 
سن در شرایطی به ۲۸.۶ درصد رسیده که سال 
۱۳۹۳ ایــن واحدها ۵۸ درصــد از قراردادهای 
خرید  و فــروش را به خود اختصــاص می دادند. 
در واقع معاملات آپارتمانهای نوســاز در مقایسه 

با هشت سال قبل ۵۰ درصد کاهش یافته است
رشد ســنگین قیمت آپارتمان های نوساز و 
ایجاد رکود در این بخش منجر به کاهش ساخت 
و ساز شده اســت. آمار و ارقام بهار امسال از افت 
۴۸ درصدی ســاخت و ســاز در تهران نسبت به 
ســال گذشــته حکایت دارد. در کل کشور نیز 
تولید مسکن حدود ۱۳ درصد در مقایسه با سال 
قبل کاهش نشان می دهد. همزمان با نزول تولید 
مسکن، معاملات واحدهای نوســاز نیز کاهش 
یافته که عوامل مختلــفی از جمله جهش قیمت 
مســکن و رکود معاملات در این مساله اثرگذار 

است
در بهــار ۱۴۰۱ بــرای تعــداد ۵۹۴۵ واحد 

مســکونی در شــهر تهران پروانه صادر شده که 
۴۸.۴ درصد نســبت به فصل قبل و ۴۶.۱ درصد 
نســبت به فصل مشابه ســال قبل کاهش نشان 
می دهد.بهار امســال در کل نقاط شهری کشور 
نیز تعداد ۹۰ هــزار و ۲۹۰ واحد مســکونی در 
پروانه های صادر شــده برای احداث ساختمان 
پیش بینی شده که در مقایســه با زمستان و بهار 
ســال گذشــته به ترتیب ۲۱.۸ و ۱۲.۷ درصد 

کاهش نشان می دهد
کارشناســان دلایــل مختلفی را بــرای افت 
ســاخت و ســاز، همزمان با یــکی از بزرگترین 
پروژه های دولتی مســکن عنوان می کنند که از 
جمله آن می توان به تورم مصالح ســاختمانی، 
رکود معاملات ملــکی نــاشی از جهش قیمت 
مســکن، کاهش توان خرید متقاضیان و انتظار 
برای تزریق واحدهــای جدید دولــتی به بازار 

مسکن اشاره کرد
رونــد کاهش نرخ رشــد ماهیانــه قیمت در 
بازار مســکن شــهر تهران که از تیرماه امســال 
آغاز شده بود، بر اســاس گزارش دو متولی ارایه 
آمار، ادامه پیدا کرد. طبــق  اعلام بانک مرکزی 
میانگین قیمت هر متر خانه در تهران در این ماه 
بــه ۴۳.۷ میلیون تومان در هر متــر مربع رسید 
که در مقایســه با ماه قبل ۱.۲ درصد و نسبت به 
ماه مسابه قبل ۳۸.۲ درصد رشد نشان می دهد. 
هم چنین مرکز آمار متوسط وزنی قیمت هر متر 
آپارتمــان در تهران را ۴۶.۴ میلیون و متوســط 
حســابی آن را ۴۴.۳ میلیون تومــان اعلام کرد. 
تعداد معــاملات نیز بر اســاس گــزارش بانک 
مرکزی ۵.۴ هزار فقره بود که نســبت به ماه قبل 
و ماه مشابه در ســال قبل به ترتیب ۱۰.۲ و یک 

درصد کاهش یافته است

کسادی بی سابقه بازار خانه های نوساز
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نگاه

عزم دولت برای داشتن شبکه 
پرسرعت و باکیفیت 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره 
به نگاه راهبردی دولــت به حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، گفت: ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، زیرساخت توســعه کشور است 
و اگر این بخش تقویت شود، بستر توسعه و 

پیشرفت کشور نیز فراهم می شود
در دنیای امروز دســترسی بــه فناوری 
اطلاعات حق طبیعی هر انســانی است اما 
روســتا و مناطق صعب العبوری هستند که 
هنوز از این حق طبیعی برخوردار نشدند. در 
همین رابطه، عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات- به تازگی در شــورای 
معاونان ایــن وزارتخانه با اشــاره به اهمیت 
حوزه زیرساخت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اظهار کرد: در جلساتی که به صورت هفتگی 
با نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 
داریم، یکی از مهمترین دغدغه ها داشــتن 
اینترنت در روستاهاســت و داشتن شبکه 
باکیفیت به خواسته اول روستاییان تبدیل 

شده است
وی با بیــان اینکه ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، زیرساخت توســعه کشور است و 
اگر این بخش تقویت شــود، بستر توسعه و 
پیشرفت کشــور نیز فراهم می شود، افزود: 
در حــال حاضر همه ســازمانها به ســمت 
الکترونیکی شــدن پیش می رونــد و این 
ســازمان ها و مــردم از وزارت ارتباطات می 
خواهند که زیرساخت پرسرعت و باکیفیت 

در اختیار آنها قرار دهیم
طبق ایــن گــزارش زارع پــور در هفته 
دولت در دیدار با فعــالان بخش خصوصی 
گزارشی از آخرین اتصال روستاها به شبکه 
ملی اطلاعات ارائه کرد. بر این اســاس ظرف 
۱۰ ماه گذشــته، بیش ۲۰۰۰هزار روستای 
جدید به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند 
و در هفته دولت هم نزدیک به ۴۰۰ روستای 
جدید متصل شدند و همانطور که وعده داده 
شده قرار است تا پایان شهریور ماه سال آینده 
همه روســتاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه 

ملی اطلاعات متصل شوند
پیش از این در دولت گذشته در سال قبل 
گفته شــده بود که در برنامه ششم توسعه 
دولت و به نمایندگی از آن وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات مکلف شده  که تا پایان سال 
اجرای برنامه)۱۴۰۰(، ۹۰ درصد روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار به شــبکه مــلی اطلاعات 
متصل شــوند که در تاریخ ۳ بهمن ســال 
۱۴۰۰، وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات 
از اتصال ۱۰۰۰ روســتای بالای ۲۰ خانوار 
کشور به شــبکه ارتباطی پایدار و پرسرعت 

خبر داد
فراهم کردن زیرســاخت ارتبــاطی در 
کشــور، یکی از اهــداف وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در دولــت سیزدهم اعلام 
شده است؛ اقدامی که البته از دولت گذشته 
آغاز شــده بود و در این دولت با سرعت ادامه 

دارد
در همین راســتا در ابتدای سال ۱۴۰۱ 
وزیر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات اعلام 
کرد که از ابتدای امســال تا ۲۲ فروردین ماه 
علی رغــم تعطیلی فضای عمومی کشــور، 
۳۶ روستا در ۱۱ استان، از شــمال غربی تا 
جنوب شــرقی ایران به شبکه ملی اطلاعات 
پیوستند، به این واسطه، در مجموع ۳۹۱۹ 
خانــوار با حــدود ۱۴ هزار نفــر جمعیت از 
ارتباطات پایدار و پرسرعت برخوردار شدند؛ 
در هفته پایانی اردیبهشت ماه هم، در سراسر 
ایران ۷۰ روســتا به شــبکه ملی اطلاعات 
پیوشــتند که در مجموع آنها ۴۹۶۶ خانوار 
با بیش از ۱۷ هزار نفــر جمعیت از ارتباطات 

پایدار و پر سرعت برخوردار شدند
اکنون درحــالی که دبیــر کل اتحادیه 
جهانی مخابرات اعلام کرده حدود ۶۰ درصد 
از مردم دنیا به ارتباطات دســترسی دارند، 
در ایران حتی روســتاها هم اینترنت دارند و 
۸۶ درصد روســتاها به شبکه ملی اطلاعات 
متصل هســتند و از خدماتی که روی شبکه 
وجود دارد به خــوبی می توانند اســتفاده 
کنند. طبق پیش بینی ها اعلام شــده که در 
شش ماهه اول ســال آینده کل روستاها به 
شــبکه ملی اطلاعات متصل می شــوند. با 
این حال ۴۵۰۰ روستای کشور نیز هیچ نوع 
دسترسی ندارند و حتی از شبکه برق و جاده 
نیز برخوردار نیستند؛ در بودجه پیشنهادی 
سال جاری این موضوع مطرح شده که وزارت 
نیرو اولویت را برای برق رسانی به این روستاها 
بگذارد و دسترسی ویژه برای آنتن های ___ 

فراهم شود
همچنین طی ماه های گذشــته زارع پور 
در فضای مجــازی  ویدیویی قــرار داد که از 
اتصال ۱۹۰۰ روستای جدید به شبکه ملی 
اطلاعات از زمان آغاز به کار دولت سیزدهم 

خبر داده بود

رییس کمیته فقهی سازمان 
بورس اعلام کرد

موافقت بانک مرکزی با شرط 
بورسی ها برای عرضه گواهی سکه

رییس کمیتــه فقهی ســازمان بورس و 
اوراق بهادار شرط موافقت با عرضه سکه در 

بورس را اعلام کرد
غلامرضا مصباحی مقــدم در گفت وگو 
با ایســنا، با بیان اینکه دستورالعمل عرضه 
گواهی سکه در بورس توسط بانک مرکزی 
اصلاح شــد، اظهار کرد: نظر ما این است که 
خریداران سکه از تحویل سکه محروم نشوند، 
بلکه باید امکان تحویل سکه در موعد فراهم 
شــود. در این صورت عرضه گواهی سکه را 

مشروع می دانیم و انتشار آن بلامانع است
وی ادامــه داد: بانک مرکزی هــم با این 

موضوع موافقت کرده است
گواهی سکه چیست؟

بر اساس این گزارش، عرضه گواهی سکه 
یکی از راهکارهای بانک مرکزی برای کنترل 
نرخ ارز است. اوراق سکه بانک مرکزی معاف 
از مالیات بوده و کلیـه اشخاص حقیقی می 
توانند حداکثـر معادل ۱۰۰ سکه تمام بهـار 
آزادی طرح جدید و همچنین صندوق های 
سرمایه گذاری طلا بدون محدودیت، نسبت 
به خرید ایــن اوراق اقدام کنند. ســررسید 
اوراق سکه بانک مرکزی، شــش ماه پس از 
عرضه اولیه، با تســویه نقدی در ســررسید 
بوده و قیمت تســویه نقدی اوراق نیز معادل 
میانگین موزون قیمت هــای پایانی تمامی 
گواهی های ســپرده ســکه بانک ها و اوراق 
ســکه بانک مرکزی در بورس کالای ایران 
در آخرین جلســه معــاملاتی خواهد بود.

معاملات ثانویــه اوراق ســکه مرکزی، در 
بورس کالای ایران انجام میشود و دارندگان 
اوراق درصورت تمایل به فروش اوراق زودتر 
از سررسید، می توانند اوراق سکه خود را در 
بورس کالای ایران، بــه قیمت روز به فروش 
برسانند. بانک مرکزی تســویه نقدی اوراق 
در ســررسید و همچنین نقدشوندگی این 
اوراق در بازار ثانویه بــورس کالای ایران به 
قیمت روز را متعهد می شود. بنابراعلام بانک 
مرکزی، اوراق ســکه بانک مرکزی علاوه بر 
امکان سرمایه گذاری در طلا، قابلیت توثیق 
در شــبکه بانکی برای اخذ انواع تسهیلات را 

نیز دارد

زنگ خطر برای اجاره دهندگان 
»کارت ملی« در خرید دلار

درپی تغییــر قیمت ها در بــازار ارز،  بازار 
اجاره کارت ملی برای خریــد ۲۰۰۰ دلار با 
نرخ توافقی از صرافی ها نیز رونق گرفته است 
که بازار متشکل ارزی و قوه قضائیه نسبت به 
این موضوع به مردم هشــدار داده اند و آن ها 
را از تبعات پولشــویی و قاچاق کالا و ارز آگاه 
کرده اند.اجاره کارت ملی بــرای خرید دلار 
به این می گردد که ســالانه هــر نفر یک بار 
در ایــران می تواند تا ســقف ۲۰۰۰ دلار از 
صرافی های سطح کشــور با کارت ملی و به 
نرخ توافقی خرید کند. البتــه، پیش از این، 
قیمت دلار سهمیه ای را صرافی ملی روزانه 
تعیین و اعلام می کرد و ســقف این سهمیه 
نیز ۲۲۰۰ دلار بود.در ایــن بین، موضوعی 
که باعث اجاره کارت ملی می شود، اختلاف 
قیمت ارز بــه  خصــوص دلار در صرافی ها 
و بازار آزاد اســت، زیرا در حــال حاضر افراد 
می توانند دلار را از صرافی ها به نرخ ۳۴ هزار 
تومان بخرند و در بازار آزاد که نرخ دلار حدود 
۳۶ هزار تومان است، بفروشــند و حدود دو 
میلیون تومان در خرید ســهمیه ای )۲۰۰۰ 
دلار( ســود کنند.در این میان بحث اجاره 
کارت ملی مطرح شــده و دلالان در بازار ارز 
کارت ملی افراد را به نرخ های گوناگون اجاره 
و با آن خرید می کنند؛ مبالغ مختلفی از سوی 
دلالان برای اجاره کارت ملی اعلام می شود 
که کمترین این رقم ۷۰۰ هزار تومان است.

با این شرایط، بازار متشــکل ارزی کشور در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: »باتوجه به مشــاهده 
موارد متعدد سوءاســتفاده دلالان از کارت 
ملی و حســاب بانکی دیگران برای خرید ارز 
با اهداف غیرقانونی و تبعــات این اقدام برای 
دارنده کارت و حســاب، توجه داشته باشید 
خرید ارز صرفاً برای مصارف شخصی خودتان 
انجام گیرد. بدیهی اســت عواقب تخلف از 
مقررات قانونی از جمله مقــررات مبارزه با 
پولشــویی و قاچاق کالا و ارز برعهده دارنده 
کارت ملی و حساب بانکی خواهد بود«.علاوه 
بر این، معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه قضاییه نیز در پیامی از مردم خواسته 
»با توجه به مشاهده مواردی از سوءاستفاده 
دلالان از کارت مــلی افراد بــرای خرید ارز 
با هــدف ســودجویی و تبعات ایــن اقدام 
غیرقانونی برای دارنــده کارت، دقت لازم را 

داشته باشند«

خبر

مشــاهدات میدانی از بازار ارز حاکی از آن است که صف های مقابل 
صرافی ها جمع شده و بازار در رکود به ســر می برد و روند قیمت ها نیز 

کاهشی است
طی روزهای اخیر بازار ارز با افزایش قیمت مواجه شــده بود و صف 
های خرید مقابل صارفی ها برای خرید ارز تشــکیل شده بود. در این 
بین رییس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد بر بازگشــت آرامش به بازار ارز 
تاکید داشــتند و وعده کاهش قیمت ها را داده اند. در این راستا، بانک 
مرکزی از هفته گذشته خرید دلار سهمیه ای در صرافی ها را منوط به 
نوبت گیری آنلاین در سامانه برخط بازار متشکل ارزی کرد. همچنین 

چهار بانک ملی، ملت، صادرات و تجارت را نیز موظف به فروش ارز کرد 
تا به تقاضای بازار پاسخ داده و قیمت ها کنترل شود

در این بین، بررسی میدانی از بازار امروز ارز نشان می دهد که فروش 
آنلاین ارز، صف مقابل صرافی ها بــرای خرید ۲۰۰۰ دلار با کارت ملی 
را جمع کرده و صرافی ها نیز فقط به کســانی که در سامانه برخط بازار 

متشکل ارزی نوبت گرفته باشند، ارز می دهند. 
علاوه بر این، قیمت هــا در بازار امروز تا زمان نــگارش این گزارش 
نیز کاهشی بوده اســت؛ به گونه ای که نرخ خریــد دلار در صرافی ها 
از ۳۴ هزار و ۲۰۰ تا ۵۰۰ تومان در نوسان اســت و نرخ فروش دلار در 

صرافی ها ۳۴ هزار و ۴۰۰ تا ۸۰۰ تومان متغیر است. نرخ خرید یورو هم 
در صرافی ها ۳۴ هزار و ۵۰۰ تــا ۸۰۰ متغیر بوده و قیمت فروش آن در 
تابلوی صرافی ها ۳۵ هزار و ۲۰۰ تومان تا ۳۵ هزار و ۸۰۰ تومان نشان 
داده می شــود. در بازار آزاد نیز بررسی ها از نرخ دلار نشانگر این است 
که دلالان دلار را حــدود ۳۵ تا ۳۵ هزار و ۵۰۰ تومــان می خرند و در 
محدوده ۳۵ هزار و ۸۰۰ تا ۳۶ هزار تومان تا حدود ۳۶ هزار و ۱۰۰ تومان 
می فروشند.البته، در این بین مشــاهدات بیانگر این است که دلالان 
در بازار آزاد چندان تمایلی به فروش دلار ندارند و بیشــتر متقاضی ارز 

هستند تا فروشنده. 

صف های خرید ارز جمع و نرخ ها کاهشی شد

طلسم ۲۰ ساله فاز ۱۱ پارس جنوبی شکسته می شود؟
طلسم ۲۰ ساله برداشت از فاز ۱۱ پارس جنوبی به عنوان آخرین 
فاز این میدان مشــترک هنوز شکسته نشــده و به نظر می رسد که 

درگیر اعلام زمان بندی های گوناگون شده است
توسعه پارس جنوبی در ایران از اواخر دهه ۷۰ شمسی آغاز شد، 
در آن زمان ایران در تلاش بود تا تولید گاز از این میدان مشترک را 
آغاز کند و توسعه دهد. در اوایل دهه ۸۰ قرار بود تا توتال توسعه این 
فاز را بر عهده بگیرد و فشــارافزایی را نیز در دستور کار قرار دهد. اما 
کار روی ریل قــرار نگرفت و در نهایت، توتال ســال ۱۳۸۸ از ایران 
رفت. در همان زمان مذاکرات با چین آغاز شد، این بار هم به دلایلی 
در ســال ۱۳۹۱ چین نیز از این طرح خــارج و در آن زمان مذاکره 
با  شــرکت های داخلی مانند پترو ایران، تاسیســات دریایی و پترو 

پارس انجام شد
در نهایت در شهریور ماه ۱۳۹۱ عملیات توسعه فاز ۱۱ به شرکت 
پتروپارس واگذار شــد اما با توجه به اولویت بندی صورت گرفته در 
زمینه توســعه فازهای پارس جنوبی و با توجه به محدودیت مالی 
موجود، پترو پارس از این پروژه خارج شد. توسعه این فاز البته به جز 
برداشت گاز مانند سایر فازها، هدف مهم تری را پیگیری می کرد. از 
همین رو با تدوین قراردادهای جدید نفتی و اجرایی شــدن برجام، 
 دوباره ایران با توتال و سی ان پی سی چین وارد مذاکره شد و این بار 
تاکید کرد که برای ادامه کار، پتروپارس به عنوان شریک ایرانی در 

کنار آنها خواهد بود
خروج آمریــکا از برجــام و تحریم های یک جانبه این کشــور 
اما باعث شــد تا دوباره توتال از توســعه فاز ۱۱ عقب نشینی کند و 

کار به چینی ها ســپرده شــود. چینی ها نیز بعد از تعلل فراوان،  از 
این قرارداد خارج شــدند تا کار توســعه از ابتدای ســال ۱۳۹۸  به 
پتروپارس ایرانی واگذار شــود. در آذر ماه ســال ۱۳۹۹ قرار شد تا 
۷۰ میلیون دلار برای توســعه فاز ۱۱ تخصیص یابد و این پروژه با 
اولویت ۷۰ درصد بخش داخلی پیش برود امــا در نهایت آنطور که 
مســوولان وقت اعلام کردند، تولید گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی که 
یکی از وعده های ســال ۱۴۰۰ وزیر نفت دولت قبل بود و قرار بود 
در نیمه نخست سال ۱۴۰۰ محقق شــود، به نیمه دوم سال ۱۴۰۰ 

یعنی زمان فعالیت دولت سیزدهم موکول شد
ایــن در حالی بود کــه  بیژن زنگنــه، وزیر نفت ســابق مهرماه 
ســال ۱۳۹۸ گفت توســعه فاز ۱۱ پارس جنــوبی تعیین تکلیف 
شده به طوری که شــرکت چینی به طور کامل کنار رفته و شرکت 
پتروپارس تمامی ســهم این قــرارداد را برای اجرا در فاز نخســت 
به عهده گرفته است. وی همچنین شهریورماه همان سال در مراسم  
امضای قرارداد توســعه میــدان گازی بلال، در خصــوص این فاز 
باقی مانده پارس جنوبی گفت: تلاش می شود تا مرحله اول فاز ۱۱ 
نیز تا نیمه ســال ۱۴۰۰ به بهره برداری برسد. وعده ای که به نتیجه 

نرسید تا این طرح بدون رسیدن به نتیجه به دولت سیزدهم برسد
میراث توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی تا کنون به نتیجه نرسیده، 
هرچند که وعده هایی در این دولت هم داده شــد امــا هنوز رنگ 
واقعیت به خود نگرفته است، اول تیرماه امســال جواد اوجی وزیر 
نفت وعده داد که تولید فاز ۱۱ پارس جنوبی از مهرماه آغاز می شود. 
وی در آن زمــان تصریح کرد: اگر چه آخریــن و بلاتکلیف ترین فاز 

پارس جنوبی فاز ۱۱ بود و شرکت فرانســوی توتال با وجود انجام 
مطالعات بــه  دلیل تحریم هــا از ادامه کار منصرف شــد و پروژه را 
تحویل داد، اما در دولت مردمی و با آغــاز کار وزارت نفت در دولت 
سیزدهم موضوع بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی طرح توســعه 
فاز ۱۱ را در اولویت کاری خود قرار دادیم و بــا تدابیر و ابتکارهایی 
که همکارانمان در وزارت نفت به خرج دادند به شــما قول می دهم 

مهرماه امسال تولید در طرح توسعه فاز ۱۱ را آغاز کنیم
به گفته وی پیش بینی می شود روزانه ۶۷۰ میلیون فوت مکعب 
گاز از طرح توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی به بهره برداری برسد و در 

این مسیر از ظرفیت و توان شرکت های داخلی استفاده کرده ایم
در مهرماه امســال که این موضوع محقق نشد و مجدد وزیر نفت 
در شــهریور ماه امسال اعلام کرد زمستان امســال از فاز ۱۱ پارس 
جنوبی که ۲۰ ســال فقط در آن قرارداد رد و بدل شــد، ان شــاالله 
روزانه ۱۱ میلیون مترمکعب برداشــت خواهد داشت. روز گذشته 
نیز محسن خجســته مهر، مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران در 
خصوص آخرین اقدامات صورت گرفته برای فاز ۱۱ پارس جنوبی 
گفت: در زمســتان امســال به توفیق الــهی این فاز بــه تولید گاز 

می رسد که ظرفیت آن نیز ۱۱ میلیون مترمکعب است
هرچند این دولت عزم جدی برای به ســرانجام رساندن تکلیف 
فاز ۱۱ دارد و در این مدت نیز اقدامات متعددی در این راستا انجام 
داده، اما باید دید طلسم چندین ســاله بالاخره شکسته می شود و 
بالاخره انتظار این است که زمستان امسال دولت سیزدهم این فاز 

پارس جنوبی را به تولید برساند

رئیس سازمان برنامه و بودجه روز گذشته اعلام کرد 
که هیچ افزایش قیمتی برای حامل های انرژی امسال 
نداریم و در بودجه سال آینده نیز چنین افزایشی در نظر 
گرفته نشده است، موضوعی که به گفته کارشناسان 
تاثیری در مســائل حوزه انرژی به ویژه بهینه سازی و 

کاهش مصرف ندارد
کار تهیه بودجه۱۴۰۲ در ســازمان برنامه و بودجه 
تمام و مقرر شده این هفته تحویل دولت شود. تصمیمی 
که برای حامل های انرژی گرفته شــده عدم افزایش 
قیمت اســت، موضوعی که احتمالا دولت را با چالش 
مواجه کند، البته آنطور که بهادری جهرمی سخنگوی 
دولــت اعلام کرده نگاهی پیشــتر وجود داشــته که 
حامل های انرژی افزایش قیمــت پیدا کند، به ویژه در 
حوزه گاز، خوراک پتروشیــمی و مصرف خانوارها تا از 
محل آن بتوانیم منابع اشتغال را تامین کنیم که در این 
حوزه دولت اختلاف دیدگاه کارشناسی وجود دارد. این 
افزایش قیمت خوراک پتروشیمی ها و گاز حتی همین 
خبرش در حوزه بورس اثر گذاشت با اینکه محقق نشد 
و دولت آن را هنوز اجرایی نکرده اســت اما خبرش هم 
که رفت اثرش را در زیــان آوری و تأثیر منفی در بورس 

دیدیم
به گفته وی، در مورد افزایــش قیمت گاز و مصرف 
خانوار هم دولــت درباره اش بحــث دارد که آیا امکان 
اجرایی شــدن دارد و مردم می پذیرند؟ ما می خواهیم 
با افزایش قیمت گاز اشتغال جدیدی ایجاد کنیم، اما 
به نظر می رسد همین اشــتغال موجود را ممکن است 
خیلی وقت ها با زیر ســوال بــردن درآمدهای جدی 
شــرکت های فعال در بورس، تحت تاثیــر قرار دهیم.   
انتظار می رود در بحث های کارشناسی دولت و مجلس 
هماهنگی های بیشتری داشته باشند. وزرا به پیشنهاد 
دولت و با موافقت مجلس تعیین می شوند و جایگاه وزیر 
هم شأن خود را از دولت می گیرد و هم مجلس، بنابراین 
احترام به جایگاه وزیر، استقلالش و رعایت شأن وزیر در 
حقیقت رعایت شأن خود مجلس شــورای اسلامی و 

احترام به رأی نمایندگان است
در ســال های اخیر دیدگاه های متفاوتی در حوزه 
افزایش قیمت حامل های انرژی وجود داشته اســت، 
برخی معتقدند کــه افزایش قیمــت می تواند عاملی 
برای کاهش مصرف باشد، برخی دیگر اما این موضوع 
را نفی می کنند و معتقدند که افزایش قیمت ها تنها در 
مقطع زمانی کوتاه می تواند تاثیر گذار باشد و اگر دولت 
یک پکیج قوی برای این موضوع درنظر نگیرد نمی تواند 

نتیجه مطلوبی را اخذ کند
افزایش قیمت به تنهایی بی تاثیر است

مرتضی بهروزی فر، کارشــناس حــوزه انرژی در 
این رابطه به ایســنا گفت: اگر سیاست افزایش قیمت 
حامل های انرژی با هدف بهینه سازی و کاهش مصرف 
باشد، قطعا افزایش قیمت به تنهایی هیچگونه تاثیری 
نخواهد داشت، حتی اگر قرار باشد قیمت دو یا سه برابر 
شود، تجربه تاریخی نیز گویای همین مساله است. در 
زمان دولت احمدی نژاد قیمت ها تا هفت برابر افزایش 
یافت اما تاثیــری در میزان کاهش مصرف را شــاهد 

نبودیم
وی تاکید کرد: ممکن است این مســاله در کوتاه 
مدت اثر داشته باشد اما بعد از گذشت ۶ ماه و یا یکسال 
باتوجه به افزایش شدید قیمت ها، تورم و کاهش ارزش 
پول ملی، این افزایش قیمت بی اثر خواهد شد، به ویژه 

این موضوع در حوزه بنزین بسیار نمایان است
این کارشناس حوزه انرژی با اشاره به تغییر قیمت 
در تعرفه های گاز نیز، گفت: درحال حاضر دولت درگیر 
مشکلات بودجه ای اســت و درآمدهایی که در بودجه 
۱۴۰۱ پیش بینی شــده بود، محقق نشده است و تنها 
راهی که وجود دارد این است که قیمت ها افزایش پیدا 
کند، اما باید توجه داشت که افزایش قیمت ها تاثیری 
روی کاهش مصرف ندارد و تنها موجب بالارفتن سطح 
عمومی قیمت ها، تورم و کاهش بیشتر ارزش پول ملی 

خواهد شد
بهروزی فر با اشــاره به راهکارهــای موجود برای 

بهینه سازی در مصرف انرژی، گفت: افزایش قیمت ها 
در این مســاله تاثیر دارد اما به تنهایی نمی تواند تاثیر 
ویژه ای بگذارد و باید در قالب یک پکیج باشد، به گونه ای 
که می بایست اقدامات فرهنگ سازی، تجهیزات لازم، 
قوانین و  مشوق هایی وجود داشته باشد را بتوان نتیجه 

مثبت را بدست آورد
تجهیرات کم مصــرف؛ راهی برای دور زدن 

اسراف
وی ادامه داد: یکی از اقداماتی که می توان انجام داد 
این است که تجهیزات رایگان در اختیار مصرف کننده 
قرار گیرد، به عنوان مثــال تعویض بخاری پرمصرف با 
کم مصرف در دستور کار دولت باشد و در کنار آن تغییر 
قیمت نیز می تواند اثرگذار باشــد اما قیمت به تنهایی 
نمی توانــد آنطور که بایــد در بهینه ســازی مصرف 

تاثیرگذار باشد
این کارشــناس حوزه انرژی با تاکیــد بر اینکه 
افزایش قیمت در کنار اجرای سیاست های درست 
می توانــد کمک کنــد، تصریح کــرد: آن زمان که 
صنایع را بر مبنای انرژی فراوان و ارزان توسعه دادیم 
با مشکلاتی مواجه شــدیم،   دولت دنبال این نبود 

که اگر قرار است صنعت ایجاد شود و یا توسعه یابد، 
موضوع بهینه سازی مصرف نیز در آن لحاظ شود که 
چالش هایی را به وجود آورد و اکنون نمی توان برای 
یک کارخانه ای که سیاست خود را بر مبنای انرژی 
ارزان گذاشــته افزایش قیمت اعمــال کرد چراکه 

عملا فعالیت آن متوقف می شود
بهروزی فر با اشــاره بــه قوانین موجــود در حوزه 
مصرف بهینه انرژی در مبحــث ۱۹ گفت: گران ترین 
ســاختمان های کشــور در تهران قرار دارد، اما تعداد 
بسیار کمی از ساختمان ها عایق بندی و مسائل مربوط 
به بهینه سازی مصرف انرژی را رعایت کرده اند، درحال 
حاضر  تجهیزاتی که مصرف گاز آن ها کم باشد در بازار 
وجود ندارد و یا اگر باشــد هم تفاوت قیمتی زیادی با 

سایر محصولات دارند
بــه گفتــه وی، دولت زمــانی طــرح جایگزینی 
لامپ های رشته ای با لامپ های کم مصرف را با اعمال 
مشوق های به مشترکان و فرهنگ سازی در این زمینه 
اجرایی کرد کــه تاثیرات مثبت آن نمایان اســت، لذا 
اگر به دنبال بهینه ســازی مصرف هستیم می بایست 

سیاست های این چنینی را اعمال کنیم

خط قرمز روی افزایش قیمت حامل های انرژی

اگرچه در اخبار می خوانید که ایران تأمین کننده 
۹۰ درصد زعفران دنیا است اما از آنجا که راه قاچاق باز 
است لذا سود کاشته ایرانی  ها به جیب خارجی  ها می 

 رود و زعفران کاران، همچنان مظلوم واقع  شده اند
مشکلات بسیاری از جمله خشکسالی، افزایش 
هزینه  ها و سود و ضرر قیمت زعفران ناشی از دلالی 
بخش خصــوصی و خصولتی همواره کشــاورزان 
خراسانی را آزرده اســت اما موضوعی که امروز مورد 
بحث ما در این گزارش اســت بحث صادرات و ارزش 
این محصول گران بهاســت که به بهــای ناچیزی 
فروخته می  شــود و هرســال بازارهای بسیاری را از 

دست می  دهیم
 متأسفانه مشــکلات مربوط به تعرفه صادرات به 
کشورهایی مانند هندوستان و چین،ۀ بازگشت ارز به 
سامانه نیما و همچنین موانع تجاری با سایر کشورها، 
دست به دســت هــم داده تا بازار صادرات هرســال 
محدودتر از سال گذشته شــود و دلالان بین المللی 

جای تجار واقعی و صادرکنندگان ایرانی را بگیرند
متأسفانه تعهدات ارزی و مقررات دست  و پاگیر، 
میزان قاچاق زعفران را به کشورهای همسایه به ویژه 
افغانســتان افزایش داده و ماجرای قاچاق زعفران از 
کشور به قصه ای پرغصه و تکراری تبدیل شده است 

که هر از گاهی مســئولان دولتی با ابراز نگرانی برای 
آن از کنارش رد می شــوند.فریدون ناصری یکی از 
صادرکنندگان زعفران در خراسان شمالی است که 
در گفت و گو با ایســنا، در ارتباط با مشکلات موجود 
در حوزه زعفران اظهار کرد: یکی از مشکلات موجود 
جلوی پای صادرکنندگان زعفــران بحث عوارض 
صادراتی است که سبب شده تا صادرات این محصول 

ارزشمند برای تجار ارزش اقتصادی نداشته باشد
وی گفت: در واقع این امر ســبب شــده تا قاچاق 
زعفران در کشــور صورت گیرد و ایــن محصول به 
صورت قاچاق از کشــورمان خارج، به افغانســتان 
ارسال و ســپس به نام زعفران افغانســتان به سایر 
کشورها صادر شود.وی افزود: در حال حاضر قاچاق 
زعفران از ایران به شــهر هرات در افغانستان کیلویی 
۳ میلیون تومان هزینــه دارد )بابت هزینه حمل( و 
ســپس این محصول با گواهی مبدا افغانستان صادر 
می شــود.ناصری ادامه داد: ایران صادرات زعفران 
را به افغانســتان ممنوع نکرده اما افغانستان واردات 
زعفران را به کشــور خــود ممنوع کرده اســت، در 
کشور افغانســتان ۴۰ تن زعفران تولید می شود اما 
مابقی صادرات صورت گرفته از این کشــور مربوط 
به زعفران های ایران اســت که به صورت قاچاق به 

آن کشور ارسال شــده اســت.وی تصریح کرد: در 
حال حاضر تعرفه صــادرات زعفران از افغانســتان 
برای کشــورهای چین، هند و ترکیه صفر است. این 
در حالی اســت که هزینه تعرفه صادرات زعفران از 
ایران برای کشــورهای چین و هند ۴۰ و برای ترکیه 
۵۵ درصد اســت.وی گفت: میــزان تولید زعفران 
در سال گذشــته حدود ۲۵۰ تن بوده که ۵۰ تن در 
داخل کشور استفاده شده و حدود ۱۰۰ تن به صورت 
رسمی صادر شــده، اما مابقی زعفران های تولیدی 
کجا رفته است؟وی خاطرنشان کرد: در واقع قاچاق 
زعفران سبب شده تا قیمت این محصول در بازارهای 
جهانی به شــدت کاهش یابد.وی در ادامه به خرید 
حمایتی زعفران توسط سازمان تعاون روستایی اشاره 
کرد و افزود: بهتر آن است که خرید حمایتی صورت 
گرفته از سوی سازمان تعاون روستایی به صورت گل 
زعفران باشد تا زعفران خشک. در واقع بیشتر عواید 

حاصل از خرید حمایتی زعفــران به جیب دلال می 
رود تا جیب کشاورز.وی در ادامه با اشاره به اینکه بهتر 
اســت تا صادرات زعفران به صــورت هوایی صورت 
گیرد، گفت: در واقع صادرات این محصول به صورت 
هوایی موجب می شــود تا نظارت های بیشتری بر 
روی آن صورت گیرد اما در نحــوه زمینی و دریایی 
ممکن اســت نظارت ها به خوبی صورت نگیرد. در 
حال حاضر نیز قاچاق زعفران به صورت زمینی انجام 
می شود.ناصری همچنین خاطرنشان کرد: افزایش 
قیمت زعفران مشکلی را حل نخواهد کرد بلکه باید 
میزان بهره وری در هکتار افزایش یابد تا برای کشاورز 
و صادرکننده توجیه اقتصادی داشته باشد.به گفته 
وی میــزان تولید زعفران در هر هکتار در خراســان 
شمالی ۵ کیلوگرم اســت که می تواند با روش های 
نوین کشاورزی و استفاده از مکانیزاسیون در تولید، 

حتی به ۱۵ کیلوگرم در هکتار افزایش یابد

طلای سرخ در دام قاچاق


